

# Исторические предпосылки учреждения Европейского суда по правам человека и этапы его реформирования

**Абдурахманова Ирина Вениаминовна,**  
доцент кафедры теории и истории государства и права  
Ростовского государственного экономического университета (РИНХ),  
кандидат исторических наук  
dima\_rd@rambler.ru

Статья посвящена международно-правовым и геополитическим аспектам актуальности деятельности Европейского суда по правам человека (ЕСПЧ). Автор анализирует предпосылки его учреждения и место в системе международной защиты прав человека. В статье подчеркивается историческая обусловленность становления ЕСПЧ, необходимость преодоления политизированности его деятельности в целях повышения эффективности международного правозащитного механизма.

**Ключевые слова:** международные стандарты защиты прав человека, международное правосудие, национальная юрисдикция, Европейская конвенция о защите прав человека и основных свобод.

## Historical Prerequisites for the Establishment of the European Court of Human Rights and Its Reformation Stages

**Abdurakhmanova Irina V.**  
Senior Lecturer of the Department of Theory and History  
of State and Law of the Rostov State University of Economics (RSUE)  
PhD (History)

The article analyzes the legal and geopolitical aspects of the relevance of the functioning and reform of the European Court of human rights, the prerequisites for its establishment and place in the system of international protection of human rights at the present stage. The author emphasizes the historical conditionality of its origin, the need to overcome politicization in the activities of this court in order to improve its efficiency.

**Keywords:** international standards for the protection of human rights, international justice, national jurisdiction, European Convention for the protection of human rights and fundamental freedoms.